
2 gündəm www.medeniyyet.az

№94-95 (2160)
20 dekabr 2024

Kinorejissor Kamil Rüstəmbəyovun xatirəsi anılıb

Bu il Azər bay can ki no sə nə ti nin gör
kəm li nü ma yən də si, ta nın mış re jis sor 
Ka mil Rüs təm bə yo vun (1924–1991) 
ana dan ol ma sı nın 100 il lik yu bi le yi dir.

Dekabrın 18-də Azərbaycan Dövlət Film
Fondu vəAzərbaycan Kinematoqrafçılar İtti-
faqınıntəşkilatçılığıiləKamilRüstəmbəyovun
100illiyimünasibətiləxatirəgecəsikeçirilib.
Fonddakeçiriləntədbirçərçivəsindəsənət-

karınhəyatvəyaradıcılığınıəksetdirənfoto-
sərgiaçılıb.

DövlətFilmFondunundirektoru
ƏməkdarincəsənətxadimiCəmil
Quliyev,AzərbaycanKinematoq-
rafçılarİttifaqınınsədriXalqartisti
RasimBalayev,XalqartistləriƏb-
dülMahmudov,RamizHəsənoğ-
lu,Əməkdar incəsənət xadimləri
AyazSalayev,OqtayBabazadə,
ƏməkdarartistƏliquluSəmədov
çıxışedərəkKamilRüstəmbəyov
haqqında xatirələrini bölüşüb,
onun kino sənətimizə töhfələrin-
dənsözaçıblar.
Tədbirdə sənətkarın həyat və

yaradıcılığıiləbağlıvideoçarxvə
rejissorunçəkdiyifilmlərdənfraq-
mentlərnümayişolunub.

Qeydedəkki,1960-cıildə“Aygün”tammet-
rajlıbədiiteleviziyafilmiiləsənətuğurunuqa-
zananK.Rüstəmbəyovmilli kinosalnaməsinə
dəyərlitöhfələrverib.1965-ciildə“Azərbaycan-
film”ə işləməyə dəvət olunan rejissorun yara-
dıcılığına “Dağlarda döyüş”, “Axırıncı aşırım”,
“Dərviş Parisi partladır” (rejissor Şamil Mah-
mudbəyovlabirgə)kimiməşhurekranəsərləri
daxildir.O,həmçinin“Gözləməni”bədiifilmi,
“Zəncirlənmişadam”qısametrajlıbədiitelevizi-
yafilmi,film-konsert(“Mahnıqanadlarında”)və
sənədlifilmlərinquruluşçurejissorudur.

əvvəli səh. 1-də
Təbii ki, biz adekvat tədbirlər görmə-

yəməcburidik.2025-ciildənövbətihərbi
büdcəmiz rekordbüdcəolacaq.Bu, təx-
minən5milyarddollardır.Buməbləğinən
azı60faizinixərcləməyəməcburuq,belə
təhdidlər olmasaydı, xərcləməzdik, Qa-
rabağın bərpasına, sosial ödənişlərə və
sairüçünistifadəedərdik.Lakinbizbunu
etməyə məcburuq və edəcəyik. Məncə,
bu, fəlakətə aparan yoldur. Birincisi, Er-
mənistansilahlarınəksəriyyətiniQərbdən
pulsuz və ya kreditlə almasına, onların
təbiiki,silinəcəyinəbaxmayaraq,bizimlə
silah yarışında tab gətirməyəcək. Hətta
buhaldadabizimləsilahyarışındatabgə-
tirməyəcəklər. Onlar İkinci Qarabağmü-
haribəsinin və 2023-cü ilin sentyabrında
keçirilənantiterrorəməliyyatınınnəticələ-
riniunutmamalıdırlar.Həmçininbaşadüş-
məlidirlər ki, Makron rejiminin, eləcə də
ABŞDövlətDepartamentininmaksimum
dəstəyinəbaxmayaraq,burada,buyerdə
bizəqarşınövbətitəxribatplanlaşdırsalar,
onlaraheçkimköməketməyəcək.

Sülh sənədində hələ 
razılaşdırılmayan məsələlər
SülhsazişivəErmənistanıneynivaxt-

da bizə qarşı silahlandırılması iki fərqli
kursdur.Axı,biz,əslində,sülhsazişiüzrə
böyükirəliləyişəldəetmişik.Busənədin
17maddəsinin15-irazılaşdırılıb,ikisiqa-
lıb.KazandaErmənistanınBaşnaziriilə
sonuncu görüşüm zamanı eşitdiyim və
hissetdiyimoolduki, razılaşdırılmamış

bu ikimaddə də Ermənistan tərəfindən
qəbulolunabilər,mənbizimşərtlərimizi
nəzərdə tuturam. Onlardan biri bir-biri-
nəqarşıbeynəlxalqiddialardankənarda
durmaqdır.Zənnimcə,bu,qarşılıqlışəkil-
dəqəbulolunanmaddədir.Buyaxınlarda
bizvurulmuşzərərintəhlilinibaşaçatdır-
dıq,həmdəbunuətrafıetdik.Bizbuna4
ilvaxtsərfetdikvəoradahərşeysənəd-
lərləqeydolunub.Bu, təqribən150mil-
yarddollardançoxdur,yəni,işğalillərində
vurulanzərərdir.Onagörədəzənnimcə,
qarşılıqlıiddialarıkənaraqoymaqhəriki
tərəfüçünqəbulediləndir.
Digər maddə başqa ölkələrin nüma-

yəndələrini bizim sərhədimizdə yer-
ləşdirməməklə bağlıdır. Bu, niyə bizim
üçün vacibdir? Çünki sözdə Avropa
müşahidəçiləri pərdəsi altında bizimlə
Ermənistan sərhədində NATO tərəfin-
dən infrastruktur yaradılıb.Axı, bumü-
şahidəçilərin göndərilməsiməsələsi bi-
zimlə2022-ciilinoktyabrındaPaşinyan,
AvropaŞurasınınPrezidentiŞarlMişel,
FransaPrezidentivəmənimaramdake-
çiriləndördtərəfi görüşdə razılaşdırılıb.
O vaxt Fransa hələ bizim tərəfimizdən
normallaşdırma prosesindən kənarlaş-
dırılmamışdı.Beləbirrazılıqəldəedildi
ki, Avropa İttifaqının nümayəndələrinin
iki ay müddətində məhdud kontingenti
olacaq. Məhz müşahidəçilərin. İki ay-
lığına 40 nəfər yerləşdiriləcək. Bundan
sonrabumissiyabizimlərazılaşdırılma-
dan uzadıldı və arqument bundan iba-
rətidi:niyəsizinlərazılaşdırmalıyıq,axı,
bu missiya Ermənistan ərazisindədir. 

Bizimisəarqumentimizbeləidi:razılığa
gələndəsizniyəbizimlərazılaşdırdınız?
Axı,beləolmaz.Sonraonlarınsayı200
nəfərdənçoxartırıldı.Bundanbaşqa,bu
missiyatədricənNATO-nunmissiyasına
çevrildi,beləki,orayaKanadanınnüma-
yəndələri qoşuldu. Beləliklə, bu, bizim
razılığagələcəyimizikincimaddədir.
Erməni tərəfinin həyata keçirməli ol-

duğudaha ikiməqamvar.Birincisi, öz
Konstitusiyasını dəyişməkdir. Çünki
konstitusiyada Azərbaycana ərazi id-
dialarının yer aldığı müstəqillik Bəyan-
naməsinə istinad var, burada keçmiş
Dağlıq Qarabağ muxtar vilayəti Ermə-
nistanınbirhissəsielanolunur.Onagörə
də Konstitusiyanın dəyişdirilməsi bizim
istəyimizdeyil,sadəcə,obyektivşərtdir.
BizimikincişərtimizATƏT-inMinskqru-
pununləğvidir.Buməsələkonsensusla
həlledildiyinəgörə,formalolaraqbunu
Ermənistanın razılığı olmadan etmək
mümkündeyil.HərçəndATƏT-inMinsk
qrupu artıq çoxdandır fəaliyyətsizdir,
amma formal olaraqmövcuddur və bi-
zimməsələmizondan ibarətdirki,əgər
ErmənistanQarabağıAzərbaycanınbir
hissəsi olaraq tanıyıbsa, Minsk qrupu
isəQarabağməsələsininhəlliüçünya-
radılıbsa,ondaonəyəlazımdır?
Prinsipcəbunlarhamısıdır,əgərbun-

larhəlledilsə,dahasülhsazişininimza-
lanmasınaheçbirmaneəolmayacaq.

Fransa ilə münasibətlərimiz 
niyə pozulub?

Prinsipcə, bizim Fransa ilə heç vaxt
problemimizolmayıb.Həttadeyərdimki,
FransailəhərhansıbirAvropaölkəsin-
dən daha çox əməkdaşlıq edirdik. Bu,
FransadaMakronunhakimiyyətəgəlişi-
nəqədər idi.Mənimatam1993-cü ildə
Prezidentseçildikdənsonrailkrəsmisə-
fəriniFransayaedib.Çünkionlarbirinci
olaraq onu dəvət edirdilər. Mən Prezi-
dentolduqda,2003-cüildə,həmçininilk
ölkə olaraq Fransadan dəvət aldım və

birincisəfərimbuölkəyəoldu.Sonrabiz
fəal əməkdaşlıq edirdik, burada çoxlu
fransızşirkətiişləyirdi.BizdəFransanın
13şəhəriiləqardaşlaşmışşəhərlərvar.
AmmabuəndazəsiziddialarvəMak-

ron hökumətinin əsassız olaraq özünü
böyük sayması bütün bunları uçuruma
yuvarlatdı. Çünki İkinci Qarabağ mü-
haribəsi başlayanda onlar açıq şəkildə
işğalçıların tərəfini tutdular. Sonra on-
larbunəticələrihərhaldaqəbuletməyə
məcburoldular,ammabununlayanaşı,
əllərindəngələnietdilərki,prosesəzə-
rərversinlər.Buyaxınlardabaşnazirvə-
zifəsindənqovulmuşcənabBarnyehələ
2020-ciildəfransızsiyasətçisiqismində
Qarabağa qanunsuz şəkildə səfər et-
mişdi.Yəni,bütünbumüdaxiləcəhdləri
onagətiribçıxardıki,münasibətlərimiz,
sadəcə, böhran həddinə çatdı, sonra-
dandahadapisləşdi.2023-cüilinsent-
yabrındansonraonlarbeşdəfəbumə-
sələniTəhlükəsizlikŞurasınadaşımağa
cəhdetdilərvəbeşdəfədəuğursuzluğa
düçaroldular.Bizidəstəkləyənölkələrin
sayıonlarahəminməsələnihəttaiclasın
gündəliyinəsalmağadaimkanvermədi.
SonraonlarAvropaİttifaqındaAzərbay-
cana qarşı sanksiyalara cəhd etdilər.
Nəyəgörə?Onagörəki,bizözsuveren-
liyimizibərpaetmişik?Buradadauğur-
suzluğadüçaroldular.Bizəqarşıkinləri,
necədeyərlər,dahaçoxartdıqdansonra
isəonlarindibizinüfuzdansalmaqüçün
bütünmetodlardanistifadəedirlər.
...Həttabizimmünasibətlərimizsoyuq

müharibəfazasınadaxilolduqdaəvvəl-
cəbizəmesajlargəlirdi ki, “unutmayın,
biz böyük ölkəyik”... Fransa nə vaxtsa
böyük ölkə, dahi mütəfəkkirlər, böyük
alimlər,yazıçılarölkəsiolub.Ammaindi
belə deyil. Hazırda Makron rejimi ma-
hiyyət etibarilə Fransanı uğursuz döv-
lətə çevirir.Azərbaycana zərər vermək
əvəzinə, bax, bubarədədüşünmək la-
zımdır.Onlarınbizəbatırmaqistədikləri
dişləriartıqsınıb.Heçolmasa,qalanları
qoruyubsaxlasınlar.

Azərbaycanda rus dili 
mədəniyyətimizə 

heç bir zərər vermir
Rusdilinə ictimaiyyət tərəfindən tələ-

bat var və ona hər hansıməhdudiyyət
yoxdur.Əksinə,bizhər vəchləçalışırıq
ki,insanlarınrusdilinidahayaxşıbilmə-
ləri,onamükəmməlyiyələnmələriüçün
əlavəşəraityaradaq.Bizdətədrisrusdi-
lindəolan320-dənartıqməktəbvar.Bü-
tövlükdə şagirdlərimizin birmilyona ya-
xınırusdilindətəhsilalırvəyaonuikinci
dilkimiöyrənir.İkiuniversitet–MDUvə
SeçenovAkademiyasıfəaliyyətgöstərir.
Yaradıcıkollektivlər,əsasənteatrlarde-
məkolar ki,mütəmadi, çox tez-tezgə-
lirlər.Onagörədərusdilinətələbatvar.
Bu, bizə nə verir?Birincisi, sırf praktiki
nöqteyi-nəzərdən hər hansı dili bilmək
sənizənginləşdirir.Diliyaxşıbilməksənə
həmədəbiyyata,həmdəhərhansıelmi
əsərlərə tam nüfuz etmək imkanı verir.
Bu, insanlarımıza təkcə rusiyalı dostla-
rıvəhəmkarları ilədeyil,həmdədigər
MDBölkələrindəolanlarlaünsiyyətqur-
mağaimkanverir.Yəni,buünsiyyətrus
dilivasitəsiləaparılır.BizdəbütünMDB
ölkələri ilə,mənprezidentlərlərusdilin-
dədanışırıq.Bizgörüşlərzamanırusca
danışırıq.Yəni,rusdilibunlarıverir.
Əlbəttə ki, bu, Azərbaycanda rus ic-

masıüçündahabirrahatlıqamilidir.Bu,
ölkələrimiz arasında müsbət dövlətlər-
arasımünasibətlərin amillərindən biridir.
RusdilinəbucürmünasibətAzərbaycan
dilinə, bizim kimliyimizə,mədəniyyətimi-
zəheçbirzərərvermir.Əksinə,bu,dost
ab-havası yaradır.Təsadüfi deyil ki, biz
təkcəbusahədədeyil,həmdəmədəniy-
yətlərarasıəlaqələrməsələlərininhəyata
keçirilməsindədəfərqlənirik.Bakınınmə-
dəniyyətlərarasıdialoqüzrəÜmumdünya
Forumunun keçirildiyiməkana çevrilmə-
sidə təsadüfideyil.Zənnimcə,bizimsi-
yasətimizhaqlıolduğunusübutetdi.Dili
siyasi motivlər üzrə sıxışdırmağa cəhd
edənlərisəböyüksəhvəyolverirlər.

Avtomatlaşdırılmış kitabxana sistemi ilə bağlı Türkiyə təcrübəsinin tətbiqi 
Mə də niy yət Na zir li yi nin ta be li yin də ki ki tab xa
na lar da tət biq edi lən KO HA Av to mat laş dı rıl
mış Ki tab xa naİda rəet mə Sis te mi ilə işin tək
mil ləş di ril mə si məq sə di lə Tür ki yə Mə də niy yət 
və Tu rizm Na zir li yi Ki tab xa na lar və Ya yım lar 
Baş İda rə si Tex ni ki xid mət lər şö bə si nin mü di ri 
Hül ya Di ri can, şö bə nin əmək daş la rı Fər had 
Öz türk və İs mail Ka ra ca Azər bay can Mil li Ki
tab xa na sı na də vət edi lib lər.

Dekabrın 18-də kitabxanada keçirilən görüş-
dədirektorKərimTahirovbildiribki,KOHAsiste-
mininşəhərvərayonlardatətbiqiikiildirhəyata
keçirilirvəbu,kitabxanalaraəlaqəlişəkildəişlə-
mək imkanıyaradır.Qeydedilibki,Türkiyədən
dəvət edilən mütəxəssislərlə təcrübi xarakter
daşıyacaqtəlimdəməqsədqarşıyaçıxanprob-
lemlərinbirgəhəllidir.
Mədəniyyət Nazirliyi Kitab sənayesi şöbəsinin sektor

müdiriXəyalMəmmədovKOHAsisteminin100-dənar-
tıqölkədətətbiqedildiyinideyib.O,nazirliyintabeliyində-
kikütləvikitabxanalardabusistemintətbiqiistiqamətində
görülən işlərdən danışıb. Bildirilib ki, Milli Kitabxananın
TreninqmərkəzindəkeçiriləntəlimdəBakıŞəhərMədə-
niyyətBaşİdarəsinintabeliyindəolanNərimanov,Xətai,
Səbail,Yasamal,Qaradağ,Binəqədi,Xəzər,Nəsimi,Su-
raxanı,Nizami,Sabunçu rayonmərkəzləşdirilmiş kitab-
xanasistemləri(MKS)vəM.Ə.SabiradınaŞəhərKütləvi
Kitabxanasındanəməkdaşlariştirakediblər.

Qeydolunubki, təlimlərinnövbətimərhələləriGən-
cə-DaşkəsənRegionalMədəniyyətİdarəsinin(RMİ)ta-
beliyindəolanMKS-lərinəməkdaşlarıüçün(19dekabr,
GəncəMərkəziKitabxanası)vəQuba-XaçmazRMİ-nin
tabeliyindəolanMKS-lərin əməkdaşları üçün (20de-
kabr,QubaMərkəziKitabxanası)nəzərdətutulub.
Dekabrın21-dəisətürkiyəlimütəxəssislərBakıŞə-

hərMədəniyyətBaşİdarəsiSəbailrayonMKS-ninMər-
kəziKitabxanası,C.CabbarlıadınaRespublikaGənc-
lər Kitabxanası və F.Köçərli adına Respublika Uşaq
Kitabxanasında sistemin iş vəziyyəti ilə tanış olacaq,
tövsiyələriniverəcəklər.

Xə bər ver di yi miz ki mi, 
de kab rın 18də Ro ma da 
Azər bay can Mə də niy yət 
El çi lə ri Top lan tı sı ke çi ri

lib. Bu məq səd lə mə də niy yət 
na zi ri Adil Kə rim li nin rəh bər
lik et di yi nü ma yən də he yə ti 
İta li ya pay tax tı na sə fər edib. 
Sə fər əs na sın da bir sı ra gö
rüş lər ke çi ri lib.

MədəniyyətnaziriAdilKərimli
dekabrın 18-də İtaliya paytax-
tındaSantaÇeçiliyaKonserva-
toriyasınınrektoruFrankoAnto-
nioMirenziiləgörüşüb.
RektorXXVIəsrdəəsasıqo-

yulan təhsil ocağı haqqında
məlumatverib.Bildiribki,müx-
təlif adlar və statuslarla fəaliy-
yət göstərən konservatoriya
1923-cü ildən indiki adını alıb
və İtaliyanın ən nüfuzlu bədii
təhsilmüəssisələrindəndir.
Söhbət zamanı nazirAdil Kə-

rimli ölkəmizin musiqi mədəniy-
yətibarədəsözaçıb,busahədə
aparıcı təhsil ocaqlarından da-
nışıb. Bildirib ki, Azərbaycanda
tarixən Avropa klassik musiqi
məktəbinə böyük maraq olub.
Görkəmli opera müğənniləri
Şövkət Məmmədova və Bülbül
XXəsrinəvvəllərindəMilanKon-
servatoriyasında vokal dərsləri
alıb, ölkəmizin musiqi mədəniy-
yətinin inkişafına mühüm töhfə-

lərveriblər.Sonralardaistedadlı
gənclərimizAvropanın,ocümlə-
dənİtaliyanınməşhurbədiitəhsil
ocaqlarındaoxuyublar.
Qeyd olunub ki, Bakı Musi-

qi Akademiyasında, eləcə də
Azərbaycan Milli Konservatori-
yasında yerli tələbələrlə yanaşı,
əcnəbi gənclər də musiqi bilik-
lərinə yiyələnirlər. Avropa klas-
sik bəstəkarlarının əsərləri təd-
ris proqramlarında əksini tapır,
teatr-konsertmüəssisələrininre-
pertuarındayeralır.

Görüşdə Azərbaycanın mü-
vafiqali təhsilocaqları iləSanta
Çeçiliya Konservatoriyası ara-
sında əməkdaşlığın perspek-
tivləri ətrafında fikir mübadiləsi
aparılıb.

***
Dekabrın19-daRomadaAzər-

baycanınmədəniyyət naziriAdil
Kərimli ilə İtaliyanınmədəniyyət
naziriAlessandroCiuli arasında
görüşkeçirilib.
Görüşdə azərbaycanlı həm-

karını səmimi salamlayan Ales-

sandroCiuli ikiölkəarasında ti-
carət və energetika sahələrində
əlaqələrinyüksəksəviyyədəinki-
şafetdiyinibildirib.Qeydedibki,
İtaliyatərəfiAzərbaycanlamədə-
niyyət sahəsində əməkdaşlıqda
damaraqlıdır.“BizHeydərƏliyev
Fondununİtaliyada,eləcədəVa-
tikandatarixi-diniirsinbərpasına
verdiyi töhfələri yüksək qiymət-
ləndirir, buna görə Azərbaycan
tərəfinə minnətdarlığımızı bildi-
ririk”,–deyə italiyalınazirəlavə
edib.

Səmimi qəbula görə təşək-
kürünü bildirən Adil Kərimli
Azərbaycan və İtaliya rəhbər-
ləri arasında qarşılıqlı etimada
və dostluğa əsaslanan əlaqə-
lərin ildən-ilə möhkəmləndiyi-
ni diqqətə çatdırıb. Vurğulanıb
ki,Azərbaycan dövləti də İtali-
ya iləəməkdaşlığaönəmverir.
2014-cüildə“AzərbaycanRes-
publikasıiləİtaliyaRespublika-
sı arasında strateji tərəfdaşlıq
haqqında” Birgə Bəyannamə
imzalanıb. İki ölkə arasında

mədəni əməkdaşlıq da inkişaf
edir. Xüsusilə, tarixi-mədəni ir-
sin qorunması, memarlıq və
dizayn kimi sahələrdə əlaqələr
məmnunluqdoğurur.
Bildirilib ki, İtaliya tarixi-mə-
dəni irsin bərpası və mühafi-
zəsi, muzey və kitabxana işi
sahələrində zəngin təcrübəyə
malikdir.Azərbaycantərəfibu
sahədə dost ölkənin təcrübə-
sindən faydalanmaqda ma-
raqlıdır.
Nazir diqqətə çatdırıb ki,

AzərbaycanərazilərininErmə-
nistantərəfindənişğalızamanı
xalqımızın çoxəsrlik tarixi-mə-
dəni mirası dağıdılıb, vanda-
lizməməruzqalıb.Azərbaycan
dövləti tərəfindən azad olun-
muş ərazilərdə geniş bərpa
vəyenidənqurma işlərihəyata
keçirilir. Prezident İlham Əli-
yev və Birinci vitse-prezident

Mehriban xanım Əliyeva tərə-
findən tarixi-mədəni abidələrin
təmir-bərpası xüsusilə diqqət
mərkəzindəsaxlanılır.İtaliyada
işğaldanazadedilmişərazilərdə
bərpaprosesinəöztöhfəsinive-
rir.
Görüşdəbədiitəhsil,mədəniy-

yət ocaqlarının idarə edilməsi,
musiqikollektivlərininqastrolsə-
fərlərinin təşkili vəqarşılıqlıma-
raqdoğurandigərməsələlərət-
rafındafikirmübadiləsiaparılıb.

Qarşılıqlı iddiaları kənara qoymaq 
hər iki tərəf üçün qəbulediləndir

“Ermənistan bizimlə silah yarışında tab gətirə bilməz”

Romada  işgüzar  görüşlər
Azərbaycan-İtaliya mədəni əməkdaşlığı müzakirə olunub
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